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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki (nr 127)
9 lipca 2014 r.
Komisja Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki, obradująca pod przewodnictwem 
posła Ireneusza Rasia (PO), przewodniczącego Komisji, rozpatrzyła:

– projekt planu pracy Komisji na okres od 1 lipca do 31 grudnia 2014 r.

W posiedzeniu udział wziął Bogusław Ulijasz podsekretarz stanu w Ministerstwie Sportu i Turystyki 
wraz ze współpracownikami.

W posiedzeniu udział wzięli  pracownicy Kancelarii  Sejmu: Krzysztof Majer i Artur Zaniewski  
– z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Zgodnie z listą obecności stwierdzam kworum i otwieram posiedzenie Komisji Kultury 
Fizycznej, Sportu i Turystyki. W dniu dzisiejszym w porządku dziennym przewidujemy 
rozpatrzenie planu pracy Komisji na okres od 1 lipca do 31 grudnia 2014 r. Projekt przed-
stawi przewodniczący Komisji. Kilkakrotnie zwracałem się do państwa z prośbą o przy-
gotowanie tematów przyszłych posiedzeń Komisji, które uwzględnimy w planie pracy. 
Prosiłem również, aby swoje uwagi przedstawił minister sportu i turystyki. Przedsta-
wiony materiał jest przedmiotem naszego procedowania. Dodatkowe uwagi przedstawi 
pan minister Ulijasz, którego chciałbym serdecznie powitać. Pragnę również przywitać 
państwa posłów. Czy mają państwo uwagi odnośnie do porządku obrad? Proszę bardzo, 
głos ma pan poseł Tomaszewski.

Poseł Jan Tomaszewski (PiS):
Panie przewodniczący, panie ministrze, mam pytanie do pana ministra. Czy we wrześniu 
planujemy omówić sprawy Stadionu Narodowego?

Poseł Tomasz Garbowski (SLD):
Tak.

Poseł Jan Tomaszewski (PiS):
Nie  chcę przeklinać,  ale  chciałbym, aby operator Stadionu Narodowego  zrealizował 
uchwałę  przyjętą  przez  Sejm,  którą  podjęliśmy  przez  aklamację  20 miesięcy  temu. 
Do jasnej cholery, stadion ma nosić imię pana Kazimierza Górskiego. Czy muszę skiero-
wać tę sprawę do prokuratury lub do sądu? Wystarczy jedno pismo z ministerstwa, aby 
to załatwić.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Mam nadzieję, że we wrześniu wszystko się wyjaśni. Mają państwo świadomość, że pan 
minister dokonał pewnych zmian kadrowych i teraz inne osoby zarządzają obecnie sta-
dionem.

Poseł Tadeusz Tomaszewski (SLD):
Najlepszych fachowców świata zwolniono! To jest marnotrawienie kapitału ludzkiego.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Mam  nadzieję,  że nowy  zarząd,  który  został  powołany,  odpowie  na nasze  wnioski 
i we wrześniu będziemy mogli rozpatrzyć tę sprawę podczas posiedzenia Komisji. Czy 
pan poseł ma wniosek odnośnie do porządku obrad? Bardzo proszę.
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Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Chciałbym się upewnić w pewnej kwestii. Pan przewodniczący powiedział, że można 
było składać wnioski odnośnie do planu pracy. Rozumiem, że tak jak do chwili obecnej, 
zgodnie z regulaminem, będziemy mogli składać wnioski o uzupełnienie planu również 
podczas posiedzenia Komisji?

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Oczywiście. Panie pośle, potwierdzę ten fakt do protokołu, ale teraz chciałbym zamknąć 
porządek obrad. Wobec braku zgłoszeń, zamykam porządek obrad i otwieram punkt 
pierwszy – przyjęcie projektu planu pracy Komisji na drugie półrocze. Dysponujemy 
materiałem, który będzie przedmiotem naszej pracy. Pan poseł Matuszewski ubiegł moją 
wypowiedź – pragnę potwierdzić  jego intencję. Pewne bieżące korekty zostaną wpro-
wadzone na wniosek posłów podczas posiedzenia – tak robiliśmy zawsze. Proszę teraz 
o uwagi państwa posłów w odniesieniu do planu pracy, a następnie o wypowiedź pana 
ministra. Głos ma pan poseł Tadeusz Tomaszewski.

Poseł Tadeusz Tomaszewski (SLD):
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, panie ministrze, mam propozycję dotyczącą 
terminów, w związku z pozycją nr 16 – informacją ministra na temat stanu prac nad pro-
jektem zmiany rozporządzenia dotyczącego stypendiów sportowych. Proponuję, aby ten 
punkt rozpatrywać we wrześniu. Dlaczego? Nad tym projektem, zgodnie z informacją, 
minister pracuje już od dłuższego czasu. Jeśli będziemy zajmowali się tematem w listo-
padzie, istnieje duże niebezpieczeństwo, że nowe rozwiązanie nie zostanie wprowadzone 
z dniem 1 stycznia przyszłego roku. A może chodzi o grę na czas? Aby rozporządzenie 
weszło w życie z dniem 1 stycznia i żeby minister mógł już planować związane z nim 
wydatki, ze stanem prac powinniśmy zapoznać się we wrześniu. Przykładowo, można 
to zrobić podczas rozpatrywania informacji na temat kariery dwutorowej sportowców.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Dobrze, przychylam się do tej propozycji. Czy ma pan jeszcze kolejną sugestię?

Poseł Tadeusz Tomaszewski (SLD):
Następna sprawa – w miejsce tego posiedzenia w październiku…

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Panie pośle, w listopadzie.

Poseł Tadeusz Tomaszewski (SLD):
W pozycji nr 16 w planie pracy można wprowadzić informację ministra sportu i turystyki 
na temat realizacji postanowień Konwencji Organizacji Narodów Zjednoczonych o pra-
wach osób niepełnosprawnych w obszarze opieki lekarskiej osób z niepełnosprawnością 
uprawiających sport.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Przyjmuję tę propozycję, panie pośle.

Poseł Tadeusz Tomaszewski (SLD):
Chciałbym  przedstawić  uzasadnienie.  Rzecznik  praw  obywatelskich,  w odpowiedzi 
na moje pytanie zadane w trakcie debaty, skierował do ministra pismo. Możemy w nim 
przeczytać: „Za niewystarczające należy uznać rozwiązanie zaproponowane przez mini-
stra sportu i turystyki w listopadzie 2013 roku, w ramach którego Stowarzyszenie Olim-
piad Specjalnych Polska może ubiegać się o środki na zapewnienie opieki medycznej 
dla zawodników powyżej 23 roku życia – zakwalifikowanych do reprezentowania Pol-
ski podczas olimpiad specjalnych – z funduszu. Należy zauważyć, że reprezentacje Pol-
ski podczas igrzysk olimpijskich i paraolimpijskich mają stale zagwarantowaną opiekę 
medyczną. Opieka medyczna reprezentantów Polski podczas olimpiad specjalnych zale-
żałaby od rozdziału środków finansowych. Wobec powyższego, proszę o pilne ustosun-
kowanie się do tej kwestii i zajecie stanowiska”. Sprawa ta pozostaje ciągłym tematem 
naszej dyskusji.
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Ministrowi zdrowia potrzebne są dodatkowe środki na takie działanie, ale w Minister-
stwie Sportu i Turystyki daje się odczuć opór jeśli chodzi o prawa do opieki medycznej 
dla sportowców z niepełnosprawnością intelektualną. Reprezentują oni Polskę na takich 
samych zasadach, jak zawodnicy podczas igrzysk olimpijskich, paraolimpijskich i świa-
towych  igrzysk głuchych. Podczas wczorajszego posiedzenia podkomisji  okazało  się, 
że zawodnicy głusi również nie są uwzględnieni w rozporządzeniu, pomimo iż rozwiąza-
nia systemowe są zawarte w ustawie. Myślę, że po wczorajszej dyskusji tę kwestię mamy 
za sobą. W zakresie praw zawodników olimpiad specjalnych można odczuć duży opór 
ze strony ministerstwa. Chciałbym, abyśmy przeprowadzili posiedzenie w tej sprawie, 
z udziałem przedstawiciela Rzecznika Praw Obywatelskich. Monitoruje on rezolucję 
ONZ w sprawie osób niepełnosprawnych. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Dziękuję. Przyjmuję taką zmianę w planie pracy. Głos ma pani poseł Małgorzata Niemczyk.

Poseł Małgorzata Niemczyk (PO):
Dziękuję. Panie przewodniczący, szanowni państwo, nie pamiętam dokładnie kiedy, ale 
podczas wspólnego posiedzenia wraz z komisjami do spraw edukacji i zdrowia rozmawia-
liśmy o zajęciach z wychowania fizycznego i programach edukacyjnych. Nie pamiętam, 
jaka była decyzja w sprawie kolejnego posiedzenia komisji obradujących wspólnie w tej 
sprawie, podczas którego można byłoby przedstawić plany w tym zakresie. Przypomi-
nam sobie wnioski w tej sprawie, ale posiedzenia Komisji na ten temat nie jest przewi-
dziane w planie pracy do końca grudnia.
Chciałabym  również  zasugerować wprowadzenie  do planu  pracy  jeszcze  jednego 

posiedzenia. Ministerstwo Sportu  i Turystyki wdrożyło programy dla dzieci otyłych. 
Wydaje mi się zasadne, aby zapytać, jakie działania podjęło Ministerstwo Zdrowia w tym 
zakresie.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Jeśli chodzi o posiedzenie komisji obradujących wspólnie, tradycja jest taka, że są one 
zwoływane dodatkowo, poza planem pracy. Trudno zaproponować w dniu dzisiejszym 
termin takiego posiedzenia, gdyż powinien się on pokrywać z planami Komisji Edukacji, 
Nauki i Młodzieży oraz Komisji Zdrowia. Zapiszę  jednak pani uwagi, gdyż konsulta-
cje w tym zakresie wraz z tymi komisjami powinny odbyć się w najbliższym półroczu. 
Musimy ustalić jednak wspólny, dogodny termin. Pan poseł Matuszewski…

Poseł Małgorzata Niemczyk (PO):
Chciałabym powiedzieć jeszcze jedno zdanie. Podczas posiedzenia komisji obradujących 
wspólnie nie było przedstawiciela wyższych uczelni, ale podejmowaliśmy temat różnych 
poziomów  kształcenia  i zdobywania  kwalifikacji  nauczycieli  wychowania  fizycznego 
na różnych uczelniach. Chciałbym, abyśmy omówili również tę sprawę.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Myślę, że oba tematy możemy omówić łącznie. Proszę sekretariat o zapisanie sugestii 
pani poseł. Pan poseł Matuszewski ma głos.

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Panie przewodniczący, nieraz sygnalizowałem sprawę hokeja na lodzie. Zawsze był pan 
przychylny,  aby podjąć działania w tym zakresie. Pamiętam również pana obietnicę 
z ubiegłego posiedzenia Komisji. Wiemy, jak przedstawia się sytuacja w Polskim Związku 
Hokeja na Lodzie. Doszło w nim do pewnych zmian. Polska reprezentacja zakwalifiko-
wała się do zaplecza ekstraligi hokejowej. Chciałbym, abyśmy w planie pracy zawarli 
punkt: informacja ministra sportu i turystyki – jakie działania podjąć, aby wzmocnić 
dyscyplinę hokeja na lodzie w Polsce. Warto byłoby, aby przedstawiciele nowego zarządu 
PZHL również mogli  przedstawić Komisji  informację na temat własnych propozycji 
w zakresie wprowadzenia hokeja do ekstraligi.
Chciałbym  również,  abyśmy  omówili  podczas  posiedzenia Komisji  sprawy  rolek. 

Panie  przewodniczący,  panie ministrze,  zauważyłem,  że z wykorzystaniem  środków 
unijnych powstają piękne  ścieżki,  po których można  jeździć na rolkach. Niestety,  te 
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ścieżki są wybudowane z kostki Bauma i innych nieprzyjaznych rolkarzom materiałów. 
Myślę, że Komisja i pan minister zauważyli, że wielbicieli tej dyscypliny jest coraz więcej, 
zarówno na wsi jak i w miastach. Mam propozycję. Czy pan minister mógłby zająć się 
tematem? Proponuję wpisać zagadnienie do planu pracy i zsynchronizować informację 
z udziałem innych ministerstw – resortu infrastruktury, z udziałem pani wicepremier 
itp. Chodzi o to, aby zastosowany został odpowiedni materiał budowlany, aby rolka-
rze mogli przemieszczać się po wytyczonych ścieżkach. Mam taką prośbę i chciałbym, 
abyśmy się tym zajęli. Dysponuję przykładami z kilku miast, w których realizowane 
były duże projekty unijne. Niestety nawierzchnia, ku rozpaczy rolkarzy, kładziona jest 
z użyciem kostki Bauma. Powinno się ją jednak kłaść przy użyciu materiałów tańszych, 
bardziej przyjaznych spacerom i rolkom.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Do planu pracy wpisujemy temat Polskiego Związku Hokeja na Lodzie w sierpniu. Wiele 
się dzieje w tym zakresie. Bardzo proszę, aby sekretariat pomógł panu posłowi przy-
gotować  projekt  dezyderatu  skierowany  do Ministerstwa  Infrastruktury  i Rozwoju. 
Sprawę można zakończyć dezyderatem, który dotyczyłby uwzględnienia potrzeb rolka-
rzy przy budowie nowej infrastruktury. Myślę, że odpowiedź ministra odpowiedzialnego 
za budownictwo będzie interesująca. Ścieżki rowerowe mają zapewniony pewien stan-
dard, w którego ramach uwzględnić można by tory dla rolkarzy. Zgłosił się jeszcze pan 
poseł Tomasz Garbowski, a następnie głos zabierze pani poseł Iwona Guzowska.

Poseł Tomasz Garbowski (SLD):
Dziękuję. Panie przewodniczący, szanowni państwo mam uwagi dotyczące punktu nr 
5 planu pracy. Przewidujemy w nim informację ministra sportu i turystyki na temat 
działań w obszarze walki z korupcją. Dobrze byłoby rozszerzyć ten punkt o informację 
ministra spraw wewnętrznych. W innym przypadku informacja nie będzie wyczerpująca. 
Pan przewodniczący organizował konferencję na temat bezpieczeństwa i przeciwdzia-
łania korupcji w sporcie. Informację na ten temat przedstawiały Ministerstwo Spraw 
Wewnętrznych oraz Interpol. Myślę, że dobrze byłoby, aby minister spraw wewnętrz-
nych przedstawił również tę sprawę. Dysponuje on odpowiednimi służbami – Central-
nym Biurem Antykorupcyjnym, komendą policji itp. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Chciałbym, aby ten temat doprecyzować – zwracam się do sekretariatu – wraz z pełno-
mocnikiem ministra Adamem Gierszem, który w UEFA odpowiada za fair play w spo-
rcie. Obecny podczas posiedzenia powinien być pan minister spraw wewnętrznych. Nie 
chodzi tylko o walkę z korupcją, ale również z nadużyciami, dopingiem. Powinniśmy 
poświęcić temu tematowi jedno posiedzenie Komisji, rozszerzyć raport, aby informacji 
było jak najwięcej. Przedstawią je oczywiście odpowiednie instytucje państwowe. Głos 
ma pani poseł Iwona Guzowska.

Poseł Iwona Guzowska (PO):
Dziękuję, panie przewodniczący. Szanowni państwo, nie zgłaszałam tego tematu wcze-
śniej, gdyż czekaliśmy na opinię prokuratury oraz odpowiedź ministerstwa w sprawie, 
o której wszyscy słyszeliśmy. Chodzi o walkę 11- i 12-letniego chłopca podczas gali MMA. 
W 2002 roku wystosowane zostało rozporządzenie Rady Ministrów, które bardzo precy-
zyjnie określało udział dzieci w sportach walki. Ustalony został również specjalny zestaw 
ochraniaczy, w których dzieci mogą być dopuszczone do udziału w zawodach. Warto 
poświęcić jedno posiedzenie Komisji temu tematowi. Wiem, że rzecznik praw dziecka 
z przyjemnością weźmie aktywny udział w pracach Komisji w tym zakresie. Przygoto-
wuje on projekt nowych przepisów. Badania medyczne i ekspertyzy wskazują i udowad-
niają, że mikrourazy głowy – w formule full contact, w MMA, w muay thai może do nich 
dojść – szkodzą dzieciom. Obecnie nie obowiązują żadne przepisy w tym zakresie. Warto, 
aby Komisja pochyliła się nad tym tematem. Chodzi o bezpieczeństwo uprawiania spor-
tów walki przez dzieci i młodzież. Nie jest moją intencją ograniczanie lub zakazywanie 
uprawiania tych sportów. Należy zadbać o to, aby dzieci mogły bezpiecznie uprawiać te 
dyscypliny sportu.
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Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Sądzę, że tematem zajmiemy się zaraz po wakacjach. Mam nadzieję, że będziemy już 
wtedy mogli pracować nad nową ustawą o sporcie. Mogą się w niej ewentualnie pojawić 
jakieś przepisy dotyczące zakresu tematycznego wspomnianego przez panią poseł. W ten 
sposób tę sprawę uwzględnimy w planie pracy. Czekamy również na informację ze strony 
Biura Analiz Sejmowych… Już nią dysponujemy? Jest to zalążek naszej przyszłej pracy 
po wakacjach. Podczas posiedzenia obecny będzie oczywiście rzecznik praw dziecka, nie 
możemy o nim zapomnieć. Czy jeszcze ktoś z państwa ma jakieś uwagi? Bardzo proszę, 
głos ma pan poseł Marek Matuszewski.

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Panie przewodniczący, mam jeszcze jedną propozycję. Dwukrotnie przeczytałem plan 
pracy, ale nie zauważyłem bardzo istotnego punktu. Chodzi mi o organizację zimowych 
igrzysk olimpijskich w Zakopanem. Zdajemy sobie sprawę ile jest w tym zakresie nie-
domówień, wiele dowiadujemy się z prasy. Chciałbym zaproponować wyjaśnienie tego 
na forum Komisji. Moglibyśmy  zaprosić  pana  prezydenta Krakowa,  przedstawicieli 
ministerstwa oraz inne osoby związane ze sprawą. Na organizację igrzysk przeznaczone 
zostały środki budżetowe. Nie wiem, czy igrzyska się obędą czy nie? Miało miejsce refe-
rendum. Mam prośbę, aby taki punkt porządku dziennego rozpatrzyć w planie pracy 
w grudniu, np. podczas dyskusji na temat letnich igrzysk olimpijskich w 2016 roku.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Dobrze, pan minister  sportu  i turystyki przedstawi nam  informacje w tym zakresie 
w grudniu. Oczywiście, zaprosimy do udziału w posiedzeniu przedstawicieli władz samo-
rządowych, którzy będą zainteresowani przedstawieniem swojej opinii. Pani poseł Jagna 
Marczułajtis ma uwagi.

Poseł Jagna Marczułajtis-Walczak (PO):
Mam pytanie, czy w punkcie dotyczącym wniosków pokontrolnych z kontroli polskich 
związków sportowych również omówimy dwuletni okres przejściowy, podczas którego 
związki miały dokonać fuzji? Pan minister wie, o czym mówię. Chodzi mi o Polski Zwią-
zek Snowboardu oraz Polski Związek Narciarstwa. Na jakim etapie są czynności formal-
noprawne w tym zakresie, jakie są przeszkody? Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Ten  temat wiąże  się  również z nowelizacją ustawy o sporcie. Musimy doprecyzować 
pewne przepisy i stworzyć procedurę ustawową. Propozycja rozwiązania ustawowego 
przygotowana  przez ministra  zawiera  pewne  środki  zaradcze.  Będę  zwracał  uwagę 
na ten problem i zawrzemy takie rozwiązania również w naszej propozycji. Pan mini-
ster udzieli informacji na ten temat. Bardzo proszę o to, aby pan minister przedstawił 
teraz swoje uwagi.

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Sportu i Turystyki Bogusław Ulijasz:
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, mam dwie prośby. Przysłuchiwałem się głosom 
państwa posłów. Prosiłbym o zgodę na przesunięcie w czasie informacji ministra sportu 
i turystyki na temat działań w zakresie korupcji. Jeśli informację mielibyśmy przedsta-
wiać wspólnie z Ministerstwem Spraw Wewnętrznych, to może lepiej omówić ten temat 
we wrześniu?

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Czyli prosi pan o przesunięcie terminu z sierpnia na wrzesień.

Podsekretarz stanu w MSiT Bogusław Ulijasz:
Pragniemy dobrze przygotować się do dyskusji.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
W sierpniu omówimy sprawy Polskiego Związku Hokeja na Lodzie.

Podsekretarz stanu w MSiT Bogusław Ulijasz:
W punkcie nr 7 przewidujemy informację ministra sportu i turystyki na temat planu 
pracy Unii Europejskiej w obszarze  sportu  i turystyki. Kalendarz  prac  na poziomie 
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Komisji Europejskiej we wrześniu będzie dość bogaty. Proponuję omówić  temat pod 
koniec października lub na początku listopada. Wtedy moglibyśmy przedstawić kom-
pleksową informację.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Chyba nie ma problemu. Czy państwo posłowie mają uwagi? Głos ma pan poseł Tadeusz 
Tomaszewski. Przyjmujemy obydwa wnioski pana ministra.

Poseł Tadeusz Tomaszewski (SLD):
Jeśli  chodzi o punkt, o którym powiedział pan minister –  informacje dotyczące prac 
w Unii Europejskiej  –  temat  obejmuje  lata  2014-2017. Czym  jest  spowodowany  ten 
podział? Strategie rozpatruje się w przedziale lat, np. 2014-2020. Może są jakieś inne 
uwarunkowania? Nie rozumiem tego rozwiązania.

Podsekretarz stanu w MSiT Bogusław Ulijasz:
Wydaje mi się, że jest to literówka i powinno być „do 2020 roku”.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Tak, poprawimy tę datę. Wszystkie państwa uwagi oraz prośby ministra przyjęliśmy 
i doszliśmy do konsensusu. Stwierdzam, że Komisja przyjęła plan pracy. Osoby, które 
są członkami podkomisji do spraw zmiany ustawy o bezpieczeństwie imprez masowych, 
proszę o pozostanie na sali. Do godziny 15.00 będziemy pracowali nad ostateczną wersją 
projektu. Zamykam posiedzenie Komisji i wszystkim z państwa dziękuję za pracę.


